

مستوى الطموح وعلاقته بالمشكلات الزوجية لدى حديثي الزواج من مراجعي مكاتب الإصلاح

الأسري في مادبا

إعداد

سكينة علي سليم الحواتمة

إشراف

الأستاذة الدكتورة سهيلة بنات

الملخص

هدفت الدراسة الحالية التعرف على "مستوى الطموح وعلاقته بالمشكلات الزوجية لدى حديثي الزواج من مراجعي مكاتب الإصلاح والوساطة والتوافق الأسري في مادبا"، استخدمت هذه الدراسة المنهج الوصفي الإرتباطي، تم اختيار عينة الدراسة بالطريقة المتيسرة من حديثي الزواج المراجعين لمكاتب الإصلاح الاسري في مادبا بواقع (128) زوجا وزوجة، وللتحقيق من أغراض الدراسة قامت الباحثة بتطوير مقياس مستوى الطموح والمكون من (29) فقرة، ومقياس المشكلات الزوجية والمكون من (40) فقرة، وبعد التأكد من صدقها وثباتها تم تطبيقها على عينة الدراسة وأشارت النتائج الى ان مستوى الطموح لدى حديثي الزواج من مراجعين مكاتب الإصلاح الاسري في مادبا جاء متوسطا ووجود مستوى مرتفع من المشكلات الزوجية بينهم، أظهرت كذلك النتائج عدم وجود فروق في كل من مستوى الطموح والمشكلات الزوجية لدى حديثي الزواج من مراجعي مكاتب الإصلاح الاسري مادبا تعزي لمتغيري الجنس والمؤهل العلمي، وكذلك أظهرت النتائج وجود علاقة طردية بين مستوى الطموح وبين المشكلات الزوجية. خلصت الدراسة إلى مجموعة من التوصيات أهمها: توجيه مكاتب الإصلاح الاسري على تقديم برامج ارشادية للأزواج حول مهارات التواصل الفعّال، إدارة الصراعات، تطوير العلاقات، وأسس الحياة الزوجية الناجحة.

الكلمات المفتاحية: مستوى الطموح، المشكلات الزوجية، مكاتب الإصلاح الأسري حديثو الزواج.

The level of Ambition and its Relationship With Marital Problems Among Newlyweds Attending Family Reform Reviews in Madaba

Prepared by

Sakina Ali Salim Al-Hawatmeh

Supervised by

Prof. Suhaila Banat

Abstact

The current study aimed to explore the level of ambition and its correlation with marital problems among newlyweds consulting reform, mediation, and family reconciliation offices in Madaba. The study employed a descriptive-correlational methodology, and the study sample consisted of newlywed couples consulting these family reform offices in Madaba, totaling (128) couples, selected through a convenient method. To achieve the study objectives, the researcher developed a scale to measure the level of ambition consisting of (29) items and a scale to measure marital problems consisting of (40) items. After ensuring their validity and reliability, these scales were applied to the study sample.

The results indicated that the level of ambition among newlyweds consulting family reform offices in Madaba was average, with a high level of marital problems reported among them. Additionally, the results showed no significant differences in the level of ambition and marital problems among newlyweds consulting family reform offices in Madaba based on gender and educational qualification. Furthermore, the results revealed a negative correlation between the level of ambition and marital problems.

The study concluded with several recommendations, including directing family reform offices to provide counseling programs for couples on effective communication skills, conflict management, relationship development, and the foundations of successful marital life.

Keywords: Level of ambition, marital problems, family reform offices, newlyweds.